
• Stimate d o m n u l e  E m i l  Boro g h i nă,  vă sol ic it acest 
interviu n u  numai în cal itatea dumneavoastră de director al 
unui  teatru care, de cîţiva ani încoace, cîştigă foarte multe 
d istincţii  la festiva l ur i le  interne şi i nternaţionale, ci şi în 
aceea de conducător al unei instituţii solide, ce-şi urmează 
nestrăm utat ţe l u r i l e  profe s i o n a l e ,  m i ra c u l o s  ferită de 
seismele de tot felu l ,  care au frămîntat, după 1 989, mu lte 
teatre din ţară. V-aş propune aşadar să vorbim despre bilanţ 
ş i  despre ... miracol. M-aţi îndatora trecînd în revistă, pentru 
început, trofeele festivaluri lor naţionale. 

O I mediat după revoluţie. cred că pr in februarie 1 990 ,  
Uniunea Teatrală ·d in  România, atunci constituită, decerna 
prestigioasele sale premii pentru anul 1 989. Am avut satisfacţia 
ca Naţionalului craiovean să i se acorde Marele Premiu al 
UNITER pentru spectacolele Piticul din grădina de vară de D. 
R. Popescu. realizat de regizorul Silviu Purcărete, şi Unchiul  
Vanea în regia lui  Mircea Cornişteanu, scenogralia ambelor 
montări aparţinînd Ştefaniei Cenean. De asemenea, tinerele 
noastre colege Nataşa Raab şi  Diana Gheorghian au fost 
distinse cu Premiul de debut pentru creaţii le lor din Unchiul  
Vanea. 

Piesei Vărul Shakespeare de Marin Sorescu, pusă în scenă 
de Mircea Cornişteanu în primele luni ale anului 1 990, i s-a 
decernat Premiul Uniunii Scriitorilor pentru dramaturgie, iar în 
cadrul pr imei ediţ i i  a Festivalului Naţional de Teatru .. 1 .  L .  
Caragiale" de la Bucureşti, d in noiembrie acelaşi an,  actorul Ilie 
Gheorgne a primit Premiul special al juriului pentru rolul Sorescu. 

În stagiu nea urmâtoare, 1 990- 1 99 1 ,  Ubu Rex cu scene din 
Macbeth a primit premiul UNITER pentru spectacol . . .  

• . . .  iar directorul său, domnul Emi l  Boroghină, Premiul 
pentru directorat. 

O U b u  Rex a fost distins totodată cu Marele premiu al 
Festivalului Naţional de Teatru, ediţia a doua (noiembrie 1 991 ) ,  
iar Silviu Purcărete, cu  Premiul pentru regie. 

La decernarea premiilor sale anuale, revista .,Flacăra" a 
acordat Teatrului Naţional din Craiova Premiul pentru teatru pe 
anul 1 991 . 

La prima ediţie a Festivalului .L D. Sîrbu" de la Petroşani, 
spectacolul Pragul albastru a obţtnut Marele Premiu, iar Crisllan 
Hadjiculea. Premiul pentru regie. Premiile de interpretare au fost 
atribuite actorilor Tudor Gheorghe şi Ozana Oancea. 

La cea de a treia ediţie a Festivalului Naţional de Teatru, din 
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noiembrie 1 992, Titus Andronicus a fost încununat cu Marele 
Premiu şi Trofeul oraşului Bucureşti, Silviu Purcărete cu Premiul 
pentru regie, Ştefania Cenean cu Premiul pentru scenografia, 
Ştefan Iordache cu Premiul pentru cea mai bună interpretare a 
unUl rol mascul tn,  Ozana Oancea cu Premiul pentru cea mai 
bună interpretare a unui rol feminin, iar Ilie Gheorghe cu Premiul 
special al .,Academiei Caţavencu". 

De asemenea, Titus Andronicus a primit Premiul pentru cei 
mai bun spectacol al stagiunii 1 99 1 - 1 992 la Gala UNITER (care 
a avut loc la 1 1  ianuarie 1 993), Silviu Purcărete, Premiul pentru 
cel mai bun regizor, Ştefania Cenean, Premiul pentru cea mai 
bună scenografie, iar Ozana Oancea, Premiul pentru debut. 

Cotidtaneie care alcătuiesc clasamente ale teatrului românesc 
pentru anu l  1 99 2  situează Teatru l N aţiona l  d i n  Craiova, 
spectacolul Titus Andronicus şi  pe regizorul Silviu Purcărete pe 
primul loc. 

Actorului Ştefan Iordache i s-au acordat cîteva premii de către 
diverse publicaţii pentru creaţia sa din Titus Andronicus, Valer 
DellaKeza a primit Premiul pentru teatru al Asociaţiei Umoriştilor 
din România, pentru rolul Decebal Sp. Necşulescu din piesa 
... Eseu de Tudor Muşatescu. 

Deşi nu este o distincţie naţională, ci una internaţională. vă rog 
să-mi permiteţi să menţionez aici şi Premiul literar .,Felix Aderca". 
atribuit Teatrului Naţional din Craiova pentru contribuţia sa la 
valorificarea în contemporaneitate a operei dramatice a lui Felix 
Aderca, premiu acordat de Uniunea Asociaţilor de scriitori din 
Israel. 

• Ştiu că aţi preluat conducerea teatr u l u i  în februarie 
1 988. Aş vrea să-mi vorbiţi despre starea teatrului  la acea 
dată. De-a lungul  ani lor, am văzut spectacole valoroase la 
Nationalu l  craiovean, care s-a remarcat şi  prin manifestări 
festival iere importante: Zi lele Carag ia le şi Festival u l  de 
teatru istoric. Colectivul de actori a crescut calitativ în timp, 
profesioniştii scenei realizîndu-se atît ca individualităţi cît şi  
ca trupă antrenată şi dăruită lucrării artistice comune. S-au 
realizat aici spectacole de seamă, multe dintre ele - de pildă, 
comedii le din ambiţioasa .,Integrală Caragiale'· - semnate de 
regizorul M ircea Cornişteanu,  a cărui carieră artistică se 
confundă cu scena Băniei ş i  cu formarea actualei trupe. 
Sînt memorabile multe dintre spectacolele sale, printre care 
ş i  a c e l  f a n t a s t i c  Unch iu l  Vanea,  rea l izat  s u b  d i recţ ia  
dumneavoastră. Din 1 988 se simte o ritmicitate a acestor 
izbînzi şi o permanentă raportare la ştacheta u niversală a 
teatrulu i, aspecte ce mărturisesc un crez artistic susţinut cu 
o r e m a r c a b i l ă  t e n a c i t a te şi  p rofes i o n a l i tate.  V - a ş  f i  
recunoscătoare dacă ne-aţi dezvălui  cîteva d intre criteriile 
strategiei şi tacticii teatrale pe care le puneţi în practică. 

O În 1 988. cînd mi s-a spus că urmează să fiu numit direc
torul Teatru lui  Naţional din Craiova, mi-am manifestat cinstit 
surprinderea faţă de decizia de schimbare din funcţie a domnului 
Alexandru Dincă. Teatrul avea importante realizări, era o 
tnstttuţte solidă şi senoasă. Domnul Alexandru Dincă însuşi m-a 
sfătuit prieteneşte sâ nu resp ing propunerea. aşa cum mă 
decisesem. De altfel, după o săptămînă, fără a mai fi consultat, 
am fost numit director. 

Ca să răspund la prima parte a întrebării dumneavoastră, 
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.. starea teatru lu i "  la acea dată, d in  punctul de vedere al 
realizărilor artistice, mi se părea foarte bună. "Starea" mea, 
imediat după numire, devenise însă dintre ceie mai proaste. Nu 
credeam că voi putea să fac ceea ce reuşise cei pe care i i  
inlocuiam. Socoteam că mă voi compromite, că responsa
bilitatea era uriaşă, depăşind cu mult forţele mele, că voi trage in 
jos teatrul .  Situatia financiară a instituţiilor de spectacol se inrău
tăţea permanent. "I ndicaţiile" cereau cu insistentă aplicarea 
drastică a autof inanţăr i i  in cu l tură. Dar , spre  lauda lor ,  
nenumăraţi oameni, un i i  chiar cu funcţii importante, au ajutat 
teatrui şi celelalte instituţii să supravieţuiască, găsind mereu 
diverse forme de a strecura in bugetul nostru şi al celorlalţi 
sumeie necesare acordării salariilor. 

Teama pentru ziua de miine paraliza însă energiile şi elanurile 
coleg i lor me i .  U n u l  d in tre  pr ime le  lucrur i  pe care le-am 
comunicat personalului artistic a fost să lase in seama noastră, a 
celor din conducere şi administraţie această grijă, iar ei să se 
"chinuiască'" numai cu problemele de creaţie. l-am rugat ca, 
împreună. să incepem o permanentă bătălie pentru o cit mai 
ridicată valoare a spectacolelor noastre,  astfel ca Naţionalul 
craiovean să fie recunoscut drept una dintre imponantele instituţii 
culturale româneşti, noi avind şi forţa, şi capacitatea să realizăm 
acest lucru. Bătălia, începută in primăvara lui 1 988, continuă şi 
astăzi .  Proiecte le  noastre sint p l ine  de cutezanţă, nu ne 
satisface niciodată ce am obţinut, considerăm că se poate merge 
de fiecare dată mai departe. Visăm să montăm cit mai multe 
spectacole importante şi, mai ales, să realizăm ceea ce nu s-a 
făcut pînă acum. Astfel şi-au găsit locul in repertoriu Vărul 
Shakespear e  şi Muzică de b a l et, Ubu Rex c u  s cene d i n  
Macbeth, Fraţi întru Karamazov, Titus Andronicus, Phaedra 
şi Ferma animalelor. 

Aş exagera dacă v-aş spune că avem o anume strategie, o 
tactică specială pe care o punem in practică. Principalul nostru 
obiectiv este, aşa cum spuneam, realizarea unor spectacole de 
valoare şi pentru asta muncim cu pasiune, cu disperare chiar. 

Să nu credeţi că această bătălie nu are şi nedorite intreruperi. 
Şi la noi sint unele ,.accidente", nici noi nu reuşim să ne ţinem 
intotdeauna de ceea ce ne-am propus. Dar vă rog sa mă credeţi 
că n u  sintem principal i i  vinovaţi atunci cind f i JU I  activităţii 
permanente se rupe. Îl reinnodăm şi încercăm să înaintăm fără 
să mai privim prea mult in urmă. 

Nu ştiu cum va arăta in intregime repertoriul Naţionalului  
craiovean in următorii ani, dar cunosc acele titluri mari pe care aş 
dori să le realizăm cu cei mai importanţi regizori ai teatrului 
românesc. 
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• Cum problema esenţială a izbînzilor scenice rămîne tot 
r e g i a  - teatru  m a r e  fă ră � e g i z o r i ,  c h i a r  f ă r ă  r e g i z o r i  
permanenţi n u  se poate concepe l a  ora actuală -, a ş  vrea să
mi vorbiţi despre acest aspect în teatrul dumneavoastră. 
Patru stagiuni, din 1 988 încoace, au fost legate de n u mele lui  
S i l v i u  P u r c ă rete, d a r  şi  d e  al  l u i  C r i s t i a n  H a d j i c u l e a ,  
realizatorul, î n  1988, a l  acelui foarte d u r  Mobilă ş i  durere. A 
fost o şansă colaborarea cu aceşti regizori de seamă sau 
rodul unei politici de direcţie? 

D Cind am fost numit director, trăiam de aproape 25 de ani in 
mijlocul colectivului craiovean. Nu numai că nu eram străin de 
problemele şi frămîntări le  lu i ,  dar ele mă şi ardeau. Eram 
conştient că o suită de spectacole importante nu putea fi 
infăptuită decit cu o echipă de regizori de întîia mărime. 

Exista in teatru, la acea vreme, regizorul Mircea Cornişteanu, 
a căr u i  contr ibuţ ie la formarea a n e n umăraţi  actori era . 
considerabilă şi care realizase citeva montări de mare prestigiu. 
Cristian Hadjiculea era angajat al Teatrului Mic cind a montat 
M o b i l ă  ş i  d urere. Deşi eram conştient că voi avea mari 
probleme cu sp.ectacolul, am mers alături de et pînă la capăt. În 
mod normal, după vizionare, ar fi trebuit să fiu destituit. . .  Dar m
a "salvat" faptul că eram director de numai două luni. Cei din 
comisia de vizionare au trecut "gafa" mai mult in contul fostului 
director, Alexandru Dincă, care introdusese piesa in repertoriu. 
Au "recomandat" citeva modificări esenţiale, care nu puteau fi 
însă operate pînă la data premierei. A rămas să jucăm primele 
două-trei spectacole ,  apoi să facem modificări le i ndicate . 
B ineinţeles că aceste schimbări nu s-au produs nic iodată. 
Mobilă şi durere, deşi nu a avut şansa participării la concursuri 
şi festivaluri, a fost şi rămîne un spectacol excepţional, care a 
deschis seria marilor noastre montări din ultimii patru-cinci ani. 

În afara faptului că am investit, sub aspect material, tot ce se 
putea investi, intr-o perioadă foarte grea din punct de vedere 
financiar. că am mers in întîmpinarea şi susţinerea tuturor 
concepţiilor regizorale valoroase, că mi-am asumat intreaga 
responsabilitate in momentele dificile, că nu m-am dezis nici o 
clipă de spectacole şi de realizatorii lor - ceea ce poate să pară 
şi chiar să fie un act de curaj -, nu am avut alte merite. 

La puţină vreme după Mobilă şi durere, Mircea Cornişteanu a 
realizat memorabilul spectacol Unchiul Vanea. Am dorit ape i 
foarte mult să lucrăm cu Si lviu Purcărete . l ntuisem că era 
extrem de necesar colectivului nostru pentru a se face un decisiv 
pas inainte. Insistenta mea in a-1 convinge să vină la Craiova nu 
numai că s-a dovedit justificată, dar Silviu Purcărete şi generaţia 



de actori care slujeşte în momentul de faţă Naţionalul craiovean 
au !euşit să scrie împreună poate cea mai frumoasa pagină din 
istoria de peste 1 40 de ani a acestei instituţii. Ce vreţi mai mult 
decît seria de spectacole excepţionale începută cu Piticul din 
g r ă d i n a  de vară şi continuată cu U b u  Rex c u  scene d i n  
Macbeth ş i  Titus Andronicus, la care sperăm să se  adauge şi 
altele, la fel de prestigioase?! .  . .  

• Teatr u l  românesc se zbate a c u m  în mari  g reutăţi  
financiare. Epoca de tranziţie a sporit, teoretic, posibilităţile 
de f inanţare, dar e departe de a le a s i g u ra în fapt. S-a 
instaurat o nesiguranţă care pretinde mult  s pirit practic. 
Cum de reuşiţi, în aceste condiţii, să scoateţi spectacole atît 
de costisitoare? N u  e o întrebare retorică, aş vrea să ne 
divulgaţi cîteva detal i i  concrete. Ar fî extrem de util pentru 
multă iume. 

O Cred că nu sînteţi exact informată. Nu ştiu care este 
s i tuaţia f i nanc iară a ce lor la l te teatre din ţară, dar , după 
informaţiile mele. la Naţionale ea nu este nici mai bună şi nici mai 
rea decît a noastră. Dacă înainte de revoluţie am realizat într
adevăr cîteva montări mari - Mobilă şi durere, Unchiul Vanea, 
Pitic u l  d i n  grădina de vară şi chiar Vărul  Sha kespeare - , 
riscînd să nu dăm salariile oamenilor sau bazîndu-ne pe sprijinul 
unor inimoşi directori de întreprinderi economice craiovene, după 
aceea scenografia spectacolelor noastre a fost asigurată numai 
din fonduri le alocate de la bugetul statulu i .  Nu ne-am pus 
niciodată problema de a nu cheltui atît cît este necesar pentru a � 
realiza ce ne-am propus - uneori chiar asumîndu-ne eventualele (il 
riscuri. Dacă există o şansă la o sută de mii ae a cîştiga o c: 8 bătălie, eu ştiu că trebuie să fac absolut orice ca să obţin victoria. 
Bineînţeles, numai cu mijloacele cele mai corecte. Asta, cînd � 
este voroa de teatru. Acasă sînt un dezastru . . .  

• Domnule director, cum vă explicaţi că ,  după decembrie B -2 1 989, cînd întreg teat r u l  românesc reacţiona i ntens la 
zbuciumul străzii, trupa craioveană a traversat perioada fără 
dezordini şi fără să dea, nici măcar temporar, cîştig de cauză 
vremilor tulburi şi pescuitorilor în ele? Să fie modul activ în 
care a întîmpinat noul? 

[J Cred că explicaţia stă în faptul că s-a muncit în general 
mult şi cu seriozitate şi mai ales în faptul că acest colectiv a fost 
pus în situaţia ca rezultatele muncii sale deosebit de grele să fie 
cunoscute şi recunoscute de multă lume. Sentimentul de 
satisfacţie a dus la anularea a nenumărate conflicte latente, care 
ar fi putut să izbucnească şi la noi. 

Perioada parcursă din decembrie 1 989 a fost grea pentru 
teatrul românesc. Poate că nu toţi am ştiut ce să facem cu 
libertatea pe care am dorit-o atîta şi care, atunci cînd a venit, ne-a 
surprins parcă nepregătiţi s-o întîmpinăm. Nu-mi place să-i judec 

• Teatru l  Naţi onal  d in  Craiova ş i -a cîşt igat  o rapidă 
reputaţie mondială. Faima de care se bucură se datorează în 
primul rînd prezenţei la festivalurile internaţionale. Pentru a 
fi selecţionat un spectacol, el trebuie să f ie în prealabi l  
vizionat. Care sînt mijloacele pr in  care realizaţi şi întreţineţi 
contacte cu oamenii de teatru din alte ţări? 

O Avînd conşti inţa valorii  spectacol e lor  noastre nu  
manifestăm nici un  fel de  reţinere în  a invita la  Craiova directorii 

, unor importante festivaluri interna)ionale. În ultimii doi ani au 
venit şi au văzut spectacolele noastre nenumărate personalităţi 
ale vieţii artistice - europene şi nu numai. Majoritatea ne-au 
contactat. Pe cîţiva i-am invitat însă noi. 

pe alţii pentru ce n-au reuşit încă să facă, numai fiindcă noi am 
avut tăria şi, poate, şansa să realizăm mai mult. Omul de teatru 
este o fiinţă complexă, iar actorii sînt nişte copii mari, pe care 
treouie să-i înţelegi şi să ţi-i apropii, să le întreţii elanurile şi 
aspiraţiile, să le înţelegi orgoliile, chiar şi pe cele nemotivate. Să 
nu credeţi că nu am avut şi noi momente de tensiune. Ele au 
fost însă rare. Ne-au salvat, aşa cum spuneam, oucuriile, care 

• V-aş ruga să evocaţi itinerarii le internaţionale ale l u i  
Ubu Rex cu scene din Macbeth, ca ş i  festiva l u ri le  la care, 
însăşi participarea fi ind o distincţie, nu se acordă premii .  

� C u m  a ţ i  a j u n s  la F e s t i v a l u l  de la E d i n b u r g h ,  u n d e  
spectacolul a cîştigat Premi u l  Criticii ş i  Premiul  Fundaţiei 
Hamada pentru excelenţă? 

au venit parcă întotdeauna la timpul potrivit. Sigur, nu am reuşit 
să oferim satisfacţii profesionale tuturor, aşa cum fiecare şi-ar fi 
dorit, şi cum ne-am fi dorit. Dar oamenii, în cea mai mare parte, 
au înţeles că, dacă nu joacă într-o anumită perioadă roluri de 
mare întindere, asta nu se datorează unei politici discriminatorii 
practicate de direcţiune şi de regizori. Au înţeles de asemenea 
că. decît să joci un rol foarte mare într-un spectacol mediocru, 
este cu mult mai bine să fii distribuit într-un rol de mai mică 
întindere, dar într-un spectacol de valoare şi în care contribuţia 
fiecăruia se simte şi se vede. La Craiova s-a instaurat într
adevăr un autentic spirit de echipă. la care au aderat aproape toţi 
componenţii colectivului. 

• În anul 1 990, cred că la recomandarea lui Andrei Şerban, s·a 
deplasat la Craiova directorul  de la Theâtre de ! ' Europe ,  
împreună c u  George Banu, pentru a viziona Piticul din grădina 
de vară. Domnul Borha a recunoscut valoarea indiscutabilă a 
spectacolului, dar ne-a comunicat că avusese, exact înainte de 
plecarJ)a sa dinspre Bucureşti spre Craiova, o discuţie despre 
oportunitatea prezentării la Paris a acestei piese, scrisă de un 
autor care fusese preşedintele Uniunii Scriitorilor din România în 
timpul regimului Ceauşescu, şi ne-a mărturisit cinstit că se teme 
de reacţia unei părţi a diasporei româneşti din capitala Franţei. 
La puţ in  timp ae la această v izită a avut loc  premiera 
spectacolului Ubu Rex cu scene din Macbeth, jucat. la numai 
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două săptămlni de la prima reprezentaţie, şi pe scena mare a 
Teatruiui Naţional din Bucureşti, unde a fost, cu mici excepţ1 i ,  
excelent primit. 

Cind am fost chemat la Ministerul Culturii pentru confirmarea 
în funcţii a directorilor Teatreior Naţionale, am avut curaJul să 
afi rm în faţa domnului ministru Andrei Pleşu că noi , cei din 
provincie, ne considerăm nedreptăţiţi şi chiar frustraţi, majoritatea 
dir�ctorilor de teatre sau de festivaluri internaţionale veniţi în 
România fiind reţinuţi de regulă numai în capitală. Domnia-sa m-a 
înţeles şi ne-a făgăduit că aceştia vor fi îndre_ptaţi pe viitor şi spre 
celelalte teatre, din provincie. Domnul Mircea Ghiţulescu, la 
acea vreme directorul Direcţiei Teatrelor, mi-a înmînat o fişă de 
i"nscriere la cea de a 2 1 -a Bienală de Arte de la Sâo Paulo. 
Domnul Galvâo, d i rectoru Bienale i ,  care vizionase Tri logia  

antică şi. fusese entuziasmat de spectacol, îşi exprimase intenţia 
de a 1nv1ta două spectacole din România. Am găsit nefiresc să 
completez f1şa înainte ca dînsul să fi văzut şi spectacolul nostru, 
mai ales că promisese că va reveni. Nu a revenit însă. 

În schimb ,  a venit ,  în primăvara lui 1 99 1 , domnul  Frank 
Dunlop. directorul celui mai mare festival al lumii, Festivalul de la 
Edinburgh! Ion Caramitru, care văzuse la Bucureşti Ubu Rex . . .. , 
ii vorbise cu căldură despre spectacolul nostru. Domnul Dunlop 
a văzut mai întîi la Bucureşti unul sau două spectacole, după 
care s-a deplasat la Craiova. În acea seară toţi interpreţii s-au 
Int recut  p a rcă pe ei î n ş i ş i .  Domnu l  D u n l o p ,  la sf î rş i tu l  
reprezentaţiei, vorbind în termeni extrem de elogioşi, a făcut ş i  
mărturisirea că "este pentru prima oară în ultimii zece ani  cînd 
participă la un spectacol în străinătate şi nu-i fuge o clipă gindul 
în altă parte··. A plecat a doua zi la Bucureşti. Ştiam că va 
\tedea acolo citeva excelente spectacole, printre care şi Trilogia 
antică, Ham let şi Merl in.  Socoteam că şansa noastră este 
infimă. Conferinţa de presă, găzduită de UNITER la încheierea 
vizitei sale, nu lăsa să i se întrevadă opţiunea. Aceasta a fost 
însă dezvăluită chiar în aceeaşi seară. O dată ajuns la Londra, 
domnul Dunlop a expediat un fax la Prefectura judeţului Dolj, în 
care îşi anunţa intenţia de a invita Teatrul Naţional din Craiova la 
Festivalul Internaţional de la Edinburgh din 1 99 1 !  Ceea ce s-a 
intimplat atunci şi după aceea se ştie deja. Spectacolul a cîştigat 
P r e m i u l  C r i t ic i i  şi P r e m i u l  Fundaţ ie i  H amada ,  i a r  t rupa 
Naţionalului craiovean şi-a inceput periplul pe meridianele iumii. 
Ubu Rex . . .  al lui Silviu Purcărete a fost prezentat la Festivalul 
Theate rformen '9 1  de la Brau nschwei g ,  în tovărăşia unor 
spectacole semnate de Andrzej Wajda, George Tabori şi Lev 
Dodin. apoi la Teatro Festival Parma şi la Israel Festival de la 
I erusal im,  la Holland Festival şi Theater der  Welt '93 de la  
Munchen. Mă întreb care ar  f i  fost însă destinul nostru dacă nu 
ar  f i  venit la Craiova domnul Frank Dunlop . . .  

Dar a r  fi fost posibilă această invitaţie fără recomandarea Jui 
Ion Caramitru, fără insistenţa lui Mircea Ghiţulescu şi a lui Dan 
Vasi l iu de a vedea şi U b u  Rex . . .  al Teatru lu i  Naţional d in  
Craiova - care trimisese o maşină special pentru domnul Duniop 
- şi poate şi fi'iră îndrăzneala mea de a-i adresa o scrisoare
invitaţie ,  pe care Dan Vasiliu i-o înmînase încă de la sosirea sa la 
aeroportul Otopeni? 

• Ş t i u  că Titus Andronicus şi-a î n c e p u t  deja car iera 
internaţională mergînd tocmai la Tokio în mai, anul  trecut. 
Cum va continua acest periplu? 

O Prezentat mai întîi pe scena Teatrului The Globe din Tokio, 
acolo unde s-au produs şi Royal Shakespeare Company şi  
Teatrul Regal din Stockholm, cu spectacole semnate de Peter 
Hali şi l ngmar Bergman, Titus Andronicus, realizat de Silviu 
Purcărete, a deschis în l una mai Le Festival de theâtre des 
Ameriques de la Montreal. deplasîndu-se apoi la Theater der 
Welt '93 de la Munchen, Artwerpen ·93 de la Anvers (capitala 
culturală a Europei în acest an) şi la Melbourne I nternational 
Festival, în Australia. 

Alături de cele pentru Ubu . . .  şi Titus . . .  , a apărut acum o 
invitaţie şi pentru Phaedra, a cărei premieră a avut loc la Wiener 
Festwochen de la Viena. Dacă la inceput afirmaţia părea o 
exagerare, se poate spune acum că Teatrul Naţional din Craiova 
este pe cale să devină un TEATRU AL LUMI I .  

DOINA MODOLA 


